
با افزایش تقاضا

جهان منتظر طلای ۳۰۰۰ دلاری باشد؟

گلدمن ســاکس با توجه به ریسک های ژئوپلیتیکی، پتانسیل افزایش قیمت طلا را به بالای ۳۰۰۰ 
دلار می بیند.به گزارش ایسنا، سال ۲۰۲۴ شاهد افزایش قیمت طلا به سطوح بی سابقه بود، به طوری 
که فلز زرد در ماه گذشــته به دلیل افزایش تقاضای جهانی در بحبوحه عدم قطعیت های اقتصادی 
و ژئوپلیتیکی از ۲۴۰۰ دلار در هر اونس فراتر رفت. نکته قابل توجه این اســت که راهبرد شناسان  
گلدمن ساکس بر این باورند که فضای مثبت بیشتری برای فلز امن وجود دارد و می گویند تا پایان 
ســال به طور بالقوه می تواند از ۳۰۰۰ دلار فراتر رود.قیمت طلا به دلیل ناآرامی های ژئوپلیتیکی و 
تقاضای بانک مرکزی افزایــش یافت و یکی از محرک های اصلی این افزایش قیمت، تقاضای قوی 
برای طلا از ســوی بانک های مرکزی جهانی و خانوارهای آسیایی است. در چین، چالش های بهبود 
اقتصادی پس از همه گیری و کاهش ارزش یوان که طی ســال گذشــته حدود پنج درصد در برابر 
دلار آمریکا ریزش داشــته است، طلا را برای مصرف کنندگان محلی گران تر می کند. با وجود این، 
مصرف کنندگان چینی و هم بانک مرکزی چین مشتاقانه به دنبال طلا هستند.طبق گزارش شورای 
جهانی طلا، بانک مرکزی چین ذخایر طلای خود را برای ۱۷ ماه متوالی افزایش داده اســت که در 
این مدت ۱۶ درصد افزایش داشــته اســت. بانک مرکزی چین تنها در ماه مارس، ۱۶۰ هزار اونس 
طلا به ذخایر خود اضافه کرد. به همین ترتیب، کشورهایی مانند ترکیه، هند، قزاقستان و برخی در 
اروپای شرقی خریداران فعال طلا در سال جاری بوده اند.این انباشت نشان دهنده روند گسترده تری 
در بین بانک های مرکزی جهانی برای تنوع بخشــیدن به ذخایر و کاهش وابســتگی خود به دلار 
آمریکاست. قیمت طلا در پایان آوریل شاهد عقب نشینی بود، اما در این هفته پس از اینکه سیاست 
گذاران فدرال رزرو احتمال کاهش نرخ بهره را دادند، احساســات صعودی بازگشت.فدرال رزرو در 
آخرین نشست روز چهارشنبه، با توجه به پیش بینی، موضع نرخ بهره خود را حفظ کرد. جروم پاول، 
رئیس فدرال رزرو، اظهار کرد که هرگونه تصمیم گیری در مورد نرخ بهره در آینده مبتنی بر داده 
خواهد بود اما او افزود که افزایش نرخ در این مرحله بعید است.اطمینان پاول که عملًا افزایش بیشتر 
نــرخ بهره را رد کرد، به ماندن قیمت طلا در بــالای ۲۳۰۰ دلار کمک کرد. نرخ های بهره پایین تر 
جذابیــت طلا را افزایش می دهد زیرا معمولاً بازدهی دارایی های با درآمد ثابت مانند اوراق قرضه را 
کاهش می دهد. در همین حال، تنش های ژئوپلیتیکی، به ویژه در خاورمیانه، علاقه سرمایه گذاران را 
به شمش افزایش داده است. طلا یکی از قدیمی ترین دارایی های امن محسوب می شود که در زمان 
ناآرامی ها و جنگ های ژئوپلیتیکی تقاضای زیادی داشته است. قیمت طلا ممکن است از ۳۰۰۰ دلار 
فراتر رود.طبق گزارش اینوســتینگ، راهبردشناسان  گلدمن ساکس با استناد به تقاضای قوی برای 
طلا از سوی بانک های مرکزی بازارهای نوظهور و خانوارهای آسیایی، پیش بینی خود را حفظ کردند 
که این فلز گرانبها تا پایان ســال به ۲۷۰۰ دلار در هر اونس تروی افزایش می یابد که نشان دهنده 
افزایش ۱۷ درصدی است. آنها پیش بینی می کنند که اگر تحریم های مالی ایالات متحده با سرعتی 
مشــابه از سال ۲۰۲۱ تشدید شــود، قیمت طلا می تواند با ۱۶ درصد افزایش به ۳۱۳۰ دلار در هر 

اونس تروا افزایش یابد.

بزرگترین صرافی ارزهای دیجیتال جهان، بایننس، بر اساس داده های آتی، زمان 
اوج بیت کویــن در این صرافی را نشــان داد.به گزارش ایســنا، تحلیلگر پلتفرم 
تحلیل زنجیره ای کریپتو کوانت، حرکات آتی سرمایه گذاران فردی در بایننس را 
بررســی و بر افزایش نرخ های تامین مالی در این صرافی تاکید کرد. وی دریافت 
که افزایش موقعیت های خرید می تواند نشــان دهنده اوج باشــد.این تحلیلگر به 
ســرمایه گذاران هشــدار داده اســت که محتاط باشــند. وی خاطرنشان کردکه 
الگوهای مشــابه در گذشــته با کاهش کوتاه مدت همراه بوده است.از آنجایی که 
بایننس یکی از بهترین مراکز مبادلات مبتنی بر افراد است، داده ها نشان  می دهد 
که ســرمایه گذاران فردی بایننس موقعیت هــای خرید را ایجاد کرده اند و از نظر 
تاریخی، افزایش موقعیت های )پوزیشــن( طولانی در بایننس اغلب به معنای اوج 
اســت.به گزارش کریپتو، پس از انتشار داده های حقوق و دستمزد غیرکشاورزی 
ایالات متحــده در روز جمعه، بازار ارزهای دیجیتال شــاهد افزایش قابل توجهی 

بود که اشتها را برای موقعیت های طولانی افزایش داده است. بر اساس داده های 
کوین گکو، بیت کوین در ۲۴ ســاعت گذشــته ۹ درصد افزایش یافته است و در 
زمان نــگارش این مطلب با قیمت ۶۴هزار و ۲۰۰ دلار معامله می شــود.مجموع 
ارزش بــازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضــر ۲.۳۳ تریلیون دلار برآورد 
می شــود که این رقم نسبت به روز قبل  ۰.۲۱ درصد بیشتر شده است. در حال 
حاضــر ۵۳.۴۹ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین اســت که 
۰.۳۲ درصــد افزایش روزانه را ثبت کرده اســت.حجم کل بازار ارزهای دیجیتال 
در ۲۴ ســاعت گذشته ۵۵.۰۷ میلیارد دلار است که ۲۵.۴۶ درصد کاهش داشته 
است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۴.۹۵ میلیارد دلار است 
که  ۸.۹۹ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام 
ســکه های پایدار اکنون ۵۰.۰۵ میلیارد دلار است که ۹۰.۸۹ درصد از کل حجم 

۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

ســازمان همکاری و توسعه اقتصادی هشــدار داد که اقتصاد بریتانیا در مسیر رشد 
اقتصادی کند پیش می رود، بنابراین از اکثر کشورهای همتای گروه هفت عقب خواهد 
ماند.به گزارش ایســنا، بر اساس گزارش ســازمان همکاری و توسعه اقتصادی، تولید 
ناخالص داخلی بریتانیا در ســال ۲۰۲۴ به میزان ۰.۴ درصد افزایش خواهد یافت که 
رشد کمتری نسبت به سایر اقتصادهای گروه هفت به غیر از آلمان را نشان می دهد، 
البته این رقم قبل از ثبت رشــد یک درصدی در سال ۲۰۲۵ است.این رقم عملکرد 
اقتصاد مالی محافظه کاران را نشــان می دهد و ریشــی سوناک آینده سیاسی خود را 
قبل از انتخابات عمومی در خطر می اندازد.البته آخرین پیش بینی سازمان همکاری و 
توســعه اقتصادی برای رهبر محافظه کاران دردسر بیشتری ایجاد کرده است و نشان 
می دهد که محافظه کاران در مدیریت مالی بریتانیا مناسب عمل نکردند.تورم امسال 
بریتانیا ۲.۷ درصد خواهد بود که بالاترین نرخ تورم در میان کشــورهای گروه هفت 

خواهد بود و این در حالی اســت که ســازمان همکاری اقتصادی و توسعه پیش بینی 
رشد اقتصاد بریتانیا در سال جاری را از ۰.۷ درصدی که در فوریه پیش بینی کرده بود 
به ۰.۴ درصد کاهش داد.انتظار می رود که فقط آلمان در میان اقتصادهای پیشــرفته 
گروه هفت که شامل کانادا، فرانسه، ایتالیا، ژاپن و ایالات متحده است، عملکرد بدتری 

داشته باشد.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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رییس  جمهور ماده واحده »تأیید انتخاب دبیر شــورای فرهنگ عمومی« که در جلســه ۸۹۷ مورخ ۰۸/۱۲/۱۴۰۲ شورای عالی انقلاب فرهنگی 
به تصویب رســیده است، را برای اجرا ابلاغ کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، آیت الله سیدابراهیم رئیسی، ماده واحده »تأیید انتخاب دبیر شورای 
فرهنگ عمومی« که در جلســه ۸۹۷ مورخ ۰۸/۱۲/۱۴۰۲ شــورای عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رســیده اســت را به این شرح برای اجرا به 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی و شــورای فرهنگ عمومی ابلاغ کرد:»ماده واحده »تأیید انتخاب دبیر شــورای فرهنگ عمومی« که در جلسه 
۸۹۷ مورخ ۰۸/۱۲/۱۴۰۲ شــورای عالی انقلاب فرهنگی براســاس مصوبه جلسه ۴۶۳ مورخ ۲۴/۱۱/۱۴۰۲ شــورای معین شورای عالی انقلاب 
فرهنگی )به پیشــنهاد وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی( به تصویب رسیده است به شرح ذیل برای اجرا ابلاغ می گردد:»ماده واحده- با استناد به 
ماده ۲ آئین نامه شــورای فرهنگ عمومی )مصوب جلسه ۳۹۸ مورخ ۲۰/۰۳/۱۳۷۶ شــورای عالی انقلاب فرهنگی و اصلاحات بعدی آن(، خانم 

عاطفه خادمی به عنوان دبیر شــورای فرهنگ عمومی انتخاب می شود«.
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عضو هیات رئیسه اتحادیه املاک مدعی شد

معاملات مسکن در تهران از 
طریق بیت کوین!

عضو هیات رئیســه اتحادیه مشاوران املاک گفت: اخیرا شنیده می شود که 
برخی مبادلات در بازار مســکن از طریق دلار و بیت کوین انجام می شود که 
به نظر من علت آن ایجاد ســامانه خودنویس و نبود واســطه برای مدیریت 
قراردادها است.مهدی کرباسیان در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: بنا بر اعلام 
برخی مشاوران املاک با پدیده ای جدید در بازار مسکن مواجه شده ایم. شایعه 
شده برخی فروشندگان آپارتمان از خریداران تقاضای دلار، ارز دیجیتال، طلا 
و غیره می کنند. به نظر من یکی از دلایل این موضوع ایجاد سامانه خودنویس 
است که باعث حذف واسطه شده است. به هر حال زمانی که واسطه، معامله 
را مدیریت می کند مبادلات مالی نیز مدیریت می شــود اما وقتی خریدار و 
فروشنده از طریق سامانه خودنویس اقدام به معامله می کنند نظارتی وجود 
نــدارد.وی افــزود: بازار خرید و فروش مســکن در رکود به ســر می برد اما 
مراجعات مقداری نســبت به فروردین بهتر شده است؛ مراجعاتی که منتج 
به معامله نمی شود و اغلب برای اطلاع از وضعیت اجاره صورت می گیرد. هر 
سال همین طور است، معمولا در اردیبهشت و خرداد که تغییرات اقتصادی 
خود را تا حدودی نشــان می دهد متقاضیــان برای پرس وجو  می آیند. نقل 
و انتقالات بازار اجاره هم در اردیبهشــت و خرداد افزایش می یابد.کرباسیان 
بیان کرد: قیمت های پیشــنهادی آپارتمان در تهران نسبت به اسفند حدود 
۱۰ درصد تغییر کرده اما به دلیل نبود مشتری، این نرخ ها هنوز به قطعیت 
نرســیده است. یکی از دلایل این کسادی، نوســانات بازار ارز است. کاهش 
قیمت دلار از محدوده ۶۹ هزار تومان به حدود ۶۱ هزار تومان بازار ملک را به 
نوعی کساد کرد؛ زیرا معتقدم بازار مسکن، دلاریزه شده و بالا و پایین رفتن 
قیمت دلار باعث می شــود مردم برای خرید و فروش دست نگه دارند.عضو 
هیات رئیســه اتحادیه مشاوران املاک با اشاره به تاثیر سامانه خودنویس بر 
کم رونق شدن معاملات مسکن گفت: مسئولان وزارت راه و شهرسازی دائما 
روی تبلیغات این سامانه مانور می دهند و به مردم می گویند بیایید قرارداد 
خود را مجانی ثبت کنید. در واقع رســما به حذف دفاتر مشاور املاک ورود 
کرده اند و اشتغال جامعه در حال سرکوب شدن است. در هر بازاری، اقتصاد 
را واسطه می چرخاند. جهش تولید نیاز به مشتری دارد. این مشتری از طریق 
واسطه ها می آید. موضوع واسطه برای بازار مسکن به عنوان یک بازار پیشرو 
در اقتصاد، اهمیت مضاعف دارد.وی اظهار کرد: با ایجاد ســامانه خودنویس، 
اکثر مشــاوران املاک به سمت ابطال جواز رفته اند. این مساله تبعات منفی 
برای بازار مسکن و اشتغال کشور دارد. با توجه به پیشران بودن بخش مسکن 
نیز تبعات منفی برای اقتصاد کلان خواهد داشت که در آینده خود را نشان 
می دهد.کرباسیان خاطرنشان کرد: برخی افراد می گویند دلالان ملک عامل 
گرانی مســکن هستند. سوال بنده این است آیا افزایش هزینه ساخت نیز به 
خاطر عملکرد مشاوران املاک است؟ حدود سه سال قبل هزینه ساخت هر 
متر مربع نهضت ملی مسکن را ۲.۵ میلیون تومان اعلام کردند. در حال حاضر 
به گفته مسئولان این رقم به ۱۰ تا ۱۲ میلیون تومان رسیده است.عضو هیات 
رئیســه اتحادیه مشاوران املاک تهران، نوسانات قیمت مصالح ساختمانی را 
در قیمت مسکن موثر دانست و گفت: وقتی قیمت مصالح ساختمانی، هزینه 
صدور پروانه، نظام مهندســی و دســتمزد کارگر، حمل و نقل و غیره تغییر 
می کند نباید انتظار داشته باشیم قیمت مسکن تغییر نکند. حتی ممکن است 
در تابستان با نوساناتی در بازار مسکن مواجه شویم.وی در خصوص پیش بینی 
بازار مســکن در ماههای پیش رو گفت: دولت اقــدام خوبی را در خصوص 
تامین مصالح ساختمانی در طرح نهضت ملی مسکن آغاز کرده که اگر بتواند 
از طریق این برنامه قیمت ســاخت را کنترل کند ممکن است نوسانات بازار 

مسکن در تابستان که فصل جابه جایی است نیز محدود شود.

گمرک اعلام کرد

تداوم افزایش ترانزیت خارجی 
از مسیر ایران

گمرک ایران اعلام کرد: ترانزیت خارجی از مسیر ایران در اولین ماه از سال 
۱۴۰۳ با تدوام شــیب افزایشی در ماه های اخیر، به رقم یک میلیون و ۶۰۰ 
هزار تن رسید.به گزارش ایسنا، طبق اعلام روابط عمومی گمرک ایران، این 
میزان ترانزیت خارجی از مســیر ایران در فروردین ماه سال جاری نسبت به 
مدت مشابه سال قبل ۴۷ درصد افزایش نشان می دهد.بر اساس این گزارش، 
بیشترین میزان ترانزیت خارجی در مدت یاد شده از مبدا گمرکات پرویزخان 
در استان کرمانشاه، شهید رجایی و باشماق در استان کردستان انجام گرفته 
اســت.این گزارش می افزاید: در فروردین ماه سال جاری، ۴۸۶ هزار تن کالا 
از مبدا گمرک پرویزخان، ۳۷۷ هزار تن از مبدا گمرک شهید رجایی و ۲۰۳ 

هزار تن از مبدا گمرک باشماق ترانزیت شده است.

گزیده خبر

آخرین وضعیت بازار رمزارزهای جهان

زمان اوج بیت کوین مشخص شد

امیرعبداللهیان در دیدار وزیر خارجه بنگلادش:

خواست مشترک همه مردم جهان حمایت از مساله فلسطین است

انتقال آب از سد دز به سد 
کرخه در بارندگی اخیر

تکلیف نامعلوم عرضه خودروهای وارداتی!

ایسنا/خوزستان مدیر عامل سازمان آب و برق خوزستان افزایش ظرفیت سدهای استان در سامانه بارشی 
اخیر را نتیجه مدیریت تخصصی عنوان کرد و گفت: انتقال آب از سد دز به سد کرخه یک اقدام ارزشمند 
است.عباس صدریان فر امروز ۱۵ اردیبهشت ماه در خصوص مدیریت بارش های روزهای پنج شنبه و جمعه 
در استان، اظهار کرد: استان خوزستان و حوضه های بالادستی منتهی به آن در دو روز گذشته تحت تاثیر 
دو سامانه قوی بارشی قرار گرفت.وی افزود: این سامانه از ۱۰ روز پیش و پس از هشدار سازمان هواشناسی 

و کارشناسان سازمان آب و برق خوزستان و وزارت نیرو، تحت رصد قرار گرفت.......

آب سد سفیدرود رهاسازی شد

معاون وزیر نیرو:

امسال خاموشی نداریم

وزیر نیرو اعلام کرد

فروش برق با نرخ های جذاب در بورس انرژی
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گزیده خبر

امیرعبداللهیان در جمع خبرنگاران:

احتمال توقف جنگ در غزه نسبت 
به گذشته قدری افزایش پیدا 

کرده است

وزیــر امور خارجه گفت: ما در یک فضایی قــرار داریم که احتمال توقف جنگ در 
غزه نســبت به گذشته قدری افزایش پیدا کرده اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، 
»حسین امیرعبداللهیان« در جریان سفر به گامبیا و شرکت در پانزدهمین نشست 
سران کشورهای اسلامی در جمع خبرنگاران اظهار کرد: پانزدهمین نشست سران 
کشورهای عضو سازمان همکاری اسلامی با شعار توسعه پایدار کشورهای اسلامی از 
روز شــنبه ۱۵ اردیبهشت ماه در بانجول، پایتخت گامبیا آغاز شد و در این نشست 
علاوه بر مباحث مربوط به توســعه پایدار کشــورهای اسلامی، مساله توقف جنگ 
در غزه نیز در دســتور کار جدی این نشســت قرار داشــت.این دیپلمات عالی رتبه 
جمهوری اســلامی ایران با بیان اینکه »ما در یک فضایی قــرار داریم که احتمال 
توقف در غزه نسبت به گذشته قدری افزایش پیدا کرده است« اظهار کرد: علت آن 
رایزنی ها، تلاش ها، فشارهای افکار عمومی و مجموعه شرایط جدیدی است که رژیم 
صهیونیستی در صحنه منطقه ای و بین المللی با آن مواجه شده است.وی تاکید کرد: 
امیدواریم حقوق ملت فلســطین مورد توجه قرار بگیرد و شرایطی فراهم شود که 
بتوانیم شاهد توقف جنایات و نسل کشی رژیم صهیونیستی در غزه باشیم و شرایط 
در غزه برای ارسال کمک های انسان دوستانه و جابجایی ساکنان غزه به سمت منازل 
و مناطق خود به درستی فراهم شود.امیرعبداللهیان همچنین گفت: در نشست روز 
شنبه اجلاس سران سازمان همکاری اسلامی در موضوع رژیم صهیونیستی، حمایت 
از ابتکار آفریقای جنوبی و رأی دیوان بین المللی دادگســتری برای محاکمه سران 
رژیم صهیونیســتی نیز مورد توجه قرار گرفت.وزیر امور خارجه کشورمان در بخش 
دیگر صحبت هایش در جمع خبرنگاران با اشــاره بــه رایزنی های دوجانبه خود در 
حاشیه این نشست تصریح کرد: در ملاقات با وزیران امور خارجه عربستان، ترکیه، 
اندونزی و مصر، پیگیری دیدارهای ســران و نتایج توافقات آنها در ماه های گذشته 
دســتور کار قرار داشت و درخصوص موضوعات منطقه ای با تمرکز بر مساله غزه و 
ضرورت توقف جنگ گفت وگو داشــتیم.وی در همین راستا تصریح کرد: توافقاتی 
داشتیم که با یک حرکت جمعی و هماهنگ برای کمک به برون رفت از این وضعیت 
در منطقه، بتوانیم حرکت کنیم.امیرعبداللهیان گفت: با دیگر وزرای خارجه نیز در 

مورد مسائل دوجانبه، امور منطقه و بین المللی رایزنی و گفت وگو کردیم.

امیرعبداللهیان در دیدار وزیر خارجه بنگلادش:

خواست مشترک همه مردم جهان 
حمایت از مساله فلسطین است

وزیر خارجه در دیدار همتای بنگلادشــی خود بر اهمیت تعامل بین کشــورهای 
اســلامی در حمایت از فلســطین و مقابله با جنایات رژیم صهیونیستی به عنوان 
خواســت مشــترک ملت های مســلمان و همه مردم جهان تاکید کرد.به گزارش 
خبرگزاری مهر، حسن محمود وزیر امور خارجه بنگلادش در حاشیه اجلاس سران 
اسلامی در بانجول، در دیدار حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان، 
بــه گفت وگو و تبادل نظر در مورد روند توســعه روابط تهــران و داکا و همچنین 
مسائل مورد اهتمام مشترک از جمله موضوعات در دستور کار اجلاس سران اسلامی 
پرداخت.امیرعبداللهیان ضمن قدردانی از مواضع دولت و مردم بنگلادش در حمایت 
از مردم فلســطین، بر اهمیت تعامل و هماهنگی بین کشورهای بزرگ اسلامی در 
حمایت از مســاله فلسطین و مقابله با جنایات رژیم صهیونیستی به عنوان خواست 
مشــترک ملت های مسلمان و همه مردم جهان تاکید کرد.حسن محمود وزیر امور 
خارجه بنگلادش نیز ضمن ابراز خرسندی از فرصت دیدارش با همتای ایرانی، موضع 
اصولی و قاطع جمهوری اســلامی ایران در حمایت از مردم فلسطین را ارزشمند و 
تحســین برانگیز خواند.وزیر خارجه بنگلادش در این دیدار بر ضرورت اقدام فوری 

و قاطع کشورهای اسلامی برای توقف جنایات رژیم اسرائیل در غزه تاکید کرد.

حسینی:

امکان گزینش در دور دوم انتخابات مجلس آسان تر است

تأیید شدطحان نظیف در نشست خبری: طرح ساماندهی اجاره بهای مسکن 

امیرعبداللهیان با وزیر خارجه گامبیا دیدار کرد

معــاون رییس جمهور در امور مجلس گفت:معمولاً نماینــدگان تهران تأثیر قابل توجهی 
در مجلس دارند و چون کمتر درگیر کارهای روزمره حوزه های خود هستند، می توانند به 
مسائل کلان کشور در مجلس رســیدگی کنند.سید محمد حسینی معاون رئیس جمهور 
در امــور مجلس در گفت وگو با خبرنگار مهر در خصــوص عملیات وعده صادق و اهمیت 
آن، گفت: رژیم صهیونیســتی علاوه بر جنایتی که در بیش از شش ماه گذشته انجام داده 
است، تعرضی به کنسولگری جمهوری اسلامی در سوریه داشت و فرماندهان نظامی ما را 
به شهادت رساند. کاری که به هیچ عنوان توجیهی نداشت و مغایر با همه کنوانسیون های 
بین المللــی بود.وی با بیان آنکه ملت ها و دولت های دنیا بــر این موضوع مهر تأیید زدند 
که این کار خلاف مقررات بین المللی اســت، افزود: جمهوری اســلامی این موضوع را در 
شــورای امنیت ســازمان ملل مطرح کرد که این شــورا کاری انجام نداد، لذا طبیعی بود 
که ایران برای یک دفاع مشــروع اقدامی انجام می داد، ضمن آنکه از قبل هم آن را اعلام 
کرده بود.معاون امور مجلس رئیس جمهور با اشاره به قدرت موشکی و پهپادی کشورمان 
بیــان کرد: با عملیات وعده صادق، قدرت و توان موشــکی، پهپادی و رزمی کشــورمان 
کاملًا مشــخص شد.حسینی با اشــاره به ادعاهای غلو آمیز رژیم صهیونیستی در خصوص 
تــوان نظامی خود، اظهار کرد: آنها ادعا می کردند که با کمک آمریکا و کشــورهای غربی 
که دارای ســپر موشــکی، دفاعی و پدافندی قدرتمندی هســتند و موشک های ایران به 
خاک اشــغالگران نخواهد رسید، در حالی که دیدیم این اتفاق افتاد و این امر تأثیر بسیار 
بسزایی در قدرت بازدارندگی جمهوری اسلامی و به رخ کشیدن آن به رژیم صهیونیستی 
و حامیانش داشــت.وی ادامه داد: این عملیات آثار و تبعات بســیار خوبی داشــت. مردم 
منطقه از این عملیات خرســند شــده و از آن اســتقبال کردند. مردم ما نیز این حرکت 
و اقتدار را مایه مباهات خودشــان می دانند.حســینی با بیان آنکــه عملیات وعده صادق 

بســیار موفقیت آمیز بود و اندیشمندان و فعالان سیاسی به این موضوع اذعان 
کردنــد، تاکید کرد: خیلی ها اذعان دارند که قدرت موشــکی و پهپادی ایران 
بســیار بالا است و قدرتمندترین کشور در نوع خود است در حالی که ما فقط 
بخشــی از توانمندی های خود اســتفاده کردیم. در حالی که آنان با قدرت از 
خود دفاع می کردند، اما نتوانســتند مانع نفوذ موشــک های ما شوند و به آنها 
آســیب وارد شد. هرچند بنابراین بود که به مردم و شهرهای آنها آسیبی وارد 
نشــود.نمایندگان تهران تأثیر قابل توجهی در مجلس دارندمعاون امور مجلس 
رئیس جمهور در خصوص اهمیت دور دوم انتخابات مجلس شــورای اسلامی 
گفت: چــون ۴۵ نماینده مجلس در دور دوم انتخابات مشــخص می شــوند، 
تأثیر آنها می تواند در مجلس، هیأت رئیســه و کمیســیون های آن بسیار مهم 
باشــد لذا امیدواریم با مشــارکت مردم شاهد باشــیم که افراد به شایستگی 
انتخاب شــوند. امکان گزینش در دور دوم انتخابات مجلس آسان تر است وی 
افزود: در مرحله دوم امکان انتخاب برای مردم آســان تر و سهل تر است چون 
از بیــن تعداد محدودی باید گزینش کرد.   حســینی با اشــاره به تعیین ۱۶ 
نماینــده در دور دوم انتخابات تهران اذعان کرد: در تهران تعداد قابل توجه از 
نمایندگان در دور دوم مشــخص می شــوند که معمولاً نمایندگان تهران تأثیر 
قابــل توجهی در مجلس دارند. چون کمتــر درگیر کارهای روزمره حوزه های 
خود هســتند، می توانند به مســائل کلان کشور در مجلس رسیدگی کنند لذا 
اگر افراد کارآمدتر و با انگیزه تر انتخاب شــوند، می توانند نقش بســیار مهمی 

را در مجلس ایفا کنند.

ســخنگوی شــورای نگهبان گفت: طرح ســاماندهی بازار زمین، مســکن و اجاره بها که 
در رفت وآمــد بین مجلس و شــورای نگهبان بود کــه ایرادات و ابهاماتی داشــت و با 
رفع ابهامات، خلاف موازین شــرع شناخته نشــد.به گزارش خبرنگار مهر، هادی طحان 
نظیف ســخنگوی شورای نگهبان در نشســت خبری امروز )یکشنبه ۱۶ اردیبهشت ماه( 
خود با اصحاب رســانه، اظهار کرد: ۱۰ طرح و لایحه، ۵ اساســنامه و ۳ استعلام دیوان 
عدالت اداری در شــورای نگهبان مورد بررســی قرار گرفت و پاسخ داده شد.وی توضیح 
داد: طرح ســاماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها از ســال گذشته در رفت وآمد بین 
مجلس و شــورای نگهبان بود که ایرادات و ابهاماتی داشــت و با رفع ابهامات، این طرح 
خلاف موازین شــرع و قانون اساسی شناخته نشــد و امیدواریم که این طرح به اهداف 
خود در جهت ســامان دهی این موضوع بیانجامد.سخنگوی شــورای نگهبان ادامه داد: 
طرح تشکیل ســازمان پژوهش و نوآوری دفاعی )سپند( در جلسه اخیر شورای نگهبان 
مورد بررســی قرار گرفت و مغایر با شــرع و قانون اساسی شناخته نشد.طحان نظیف در 
پاســخ به ســوالی درباره بحث صحت انتخابات از نظر شــورای نگهبان، گفت: نسبت به 
تمام گزارش هایی که در انتخابات دریافت کردیم، بررســی های لازم از ســوی ما صورت 
گرفتــه و صحت انتخابات در تمامی حوزه های انتخابیه به تأیید رســیده و بحث از نظر 
ما پایان یافته اســت و ان شــاءالله در انتهای هفته، دور دوم انتخابات را خواهیم داشت. 
مردم در مرحله دوم انتخابات مجلس هم حضور یابند تا ۴۵ کرســی باقی مانده مجلس 
نیــز تعیین تکلیف شــود.وی ادامه داد: اگــر عزیزان نکاتی دارند، از طریــق اعتبارنامه 
می توانند این کار را پیگیری کنند.ســخنگوی شــورای نگهبان افــزود: اخیراً اصلاحیه 
مجلس را درباره لایحه عفاف و حجاب دریافت کردیم اما هنوز بررســی های ما به اتمام 
نرســیده اســت. البته هنوز برخی ایرادات قبلی ما به قوت خودش باقی است.وی بیان 
کرد: هنوز جمع بندی نهایی نکردیم اما یکســری ایرادات هنوز پابرجاست. از طرف دیگر 
هیــأت عالــی نظارت مجمع تشــخیص مصلحت نظام هم باید در ایــن مورد اعلام نظر 
کند.طحــان نظیف درباره آخرین وضعیت بررســی لایحه برنامه هفتم توســعه و لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۳ د ر شورای نگهبان، گفت: هنوز شــورای نگهبان به صورت رسمی 
مصوبــات مجلس درباره بخش دوم لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ و اصــلاح لایحه برنامه 
هفتم توســعه را دریافت نکرده اســت، به محض دریافت مصوبات مجلس بررســی های 

خــود را انجام و اعــلام نظر خواهیم کرد.طحان نظیف بیان کــرد: بیش از ۴۰ هزار نفر 
برای دور دوم انتخابات مجلس به عنوان ناظر شــورای نگهبان بحث نظارت بر انتخابات 
را انجام خواهند داد.ســخنگوی شــورای نگهبان در پاسخ به ســوال خبرنگار مهر مبنی 
بر اینکه مرحله دوم انتخابات در چند اســتان برگزار می شود و این استان ها چند حوزه 
اســت و در کدام حوزه هــا انتخابات به صورت تمام الکترونیکی برگزار می شــود، گفت: 
جمعه این هفته مرحله دوم انتخابات مجلس برای ۴۵ کرســی، در ۱۵ اســتان و در ۴۷ 
شهرســتان برگزار می شــود.وی ادامه داد: انتخابات مرحله دوم در حوزه انتخابیه تبریز 
آذرشــهر و اسکو، حوزه تهران، ری، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس، حوزه آبادان، حوزه 
شــیراز، حوزه کرمانشــاه، حوزه خرم آباد، حوزه قائمشــهر و حوزه ملایر به صورت تمام 
الکترونیک برگزار خواهد شد.ســخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوال دیگر خبرنگار 
مهر مبنی بر اینکه شــورای نگهبان برای مرحله دوم انتخابات مجلس شــورای اسلامی 
چــه تمهیداتی را در نظر گرفته اســت و آیا نظارت ها در مرحله دوم با مرحله نخســت 
تفاوت دارد، تصریح کرد: شــورای نگهبان تمهیدات مختلفی را پیش بینی کرده اســت 
و آموزش هایی برای عوامل اجرایی و نظارتی در نظر گرفته شــده اســت.وی ادامه داد: 
بیش از ۴۰ هزار ناظر مردمی، در مرحله دوم انتخابات حضور دارند. ســامانه مردم ناظر 
آماده دریافت گزارش های مردم در این مرحله انتخابات است. بنابراین نظارت ها در این 
مرحله با مرحله اول تفاوتی ندارد.طحان نظیف در پاسخ به سوالی درباره متناسب سازی 
حقوق بازنشســتگان گفت: نسبت به این موضوع ایرادی نداشتیم و در نشست قبلی هم 
تأییــد این موضوع را اعلام کردم، اما لایحه برنامه هفتم توســعه مواد و احکام متعددی 
دارد که نســبت بــه مفاد احکام دیگر ایراد و ابهاماتی داشــتیم کــه در رفت وآمد بین 
مجلس و شــورای نگهبان اســت و قاعدتاً در رفت وآمد این ایــرادات باقی مانده هم باید 
برطرف شــود و مصوبه به صورت یکجا جهت اجرا ابلاغ خواهد شــد.وی بیان کرد: طبق 
مفاد مصوبه، قانون برنامه هفتم توسعه از ابتدای سال ۱۴۰۳ لازم الاجرا خواهد بود و بر 
همین مبنا اســت مگر اینکه در اصلاحیه تغییری انجام شود.ســخنگوی شورای نگهبان 
متذکر شــد: در مرحله قبل انتخابات، همه موارد تخلفاتی که به شــورای نگهبان اعلام 
شد، مورد بررســی قرار گرفت که برخی از موارد در روز انتخابات و طی تذکر، برخی با 

اعزام بازرس و بازشــماری و برخی دیگر نیز به دستگاه قضا ارجاع شد.

حسین امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان در آخرین دیدار خود در بانجول با »مامادو تانگارا« وزیر خارجه گامبیا گفت و گو کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، امیر عبداللهیان با اشــاره به ابلاغ ســلام های دکتر رئیســی به همتای گامبیایی در مراسم افتتاحیه اجلاس سران 
اســلامی، برگزاری و مدیریت موفق اجلاس ســران سازمان همکاری اســلامی را به همتای خود و دولت و مردم گامبیا تبریک گفت.وزیر امور 
خارجه کشورمان همچنین ابراز امیداری کرد نتایج اجلاس بانجول برای امت اسلامی سودمند و ثمربخش باشد.وزیر خارجه گامبیا نیز در این 
دیدار با ابراز خرسندی از دیدار با همتای ایرانی، به خاطرات خوب خود از سفرش به تهران و اصفهان و مشاهده ظرفیت های گسترده ایران در 
عرصه های مختلف علم و فناوری و دانشگاهی اشاره و تاکید کرد ما ایرانیان را به شجاعت شأن می شناسیم.تانگارا ضمن خوشامدگویی و تشکر 
از حضور و مشــارکت فعال کشــورمان در اجلاس بانجول تاکید کرد: ما خواستار دوستی و همکاری با کشورهای بزرگ اسلامی از جمله ایران 
هســتیم.گامبیا میزبان پانزدهمین نشست سران سازمان همکاری اسلامی، در منطقه غرب آفریقا واقع شده است. این کشور قرن ها مستعمره 
بریتانیا بود و در فوریه ۱۹۶۵ به استقلال رسید. گامبیا در پانزدهمین اجلاس، ریاست نشست را به مدت سه سال از عربستان سعودی تحویل 
خواهد گرفت.سازمان همکاری اسلامی در ۲۵ سپتامبر ۱۹۶۹ در رباط پایتخت مغرب تأسیس شد. دبیرخانه مرکزی آن در جده و دبیر کل آن 
حسن ابراهیم طه دیپلمات اهل کشور چاد است.وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران از صبح شنبه ۱۵ اردیبهشت، با وزرای خارجه مصر، 
اندونزی، عربستان سعودی، ترکیه، بنگلادش، سودان، مالی و همچنین دبیر کل سازمان همکاری اسلامی دیدار کرد.رئیس دستگاه دیپلماسی 
در خصوص جزئیات سفر خود به گامبیا و شرکت در اجلاس سران سازمان همکاری اسلامی نوشت: تلاش های منطقه ای برای توقف جنگ و 

نسل کشی در غزه جدی تر شده است.

در بانجول؛

وزرای خارجه ایران و اندونزی با یکدیگر دیدار کردند
وزرای امور خارجه ایران و اندونزی در محل برگزاری نشســت سازمان همکاری اسلامی در بانجول با یکدیگر دیدار کردند.به گزارش خبرگزاری 
مهر، حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان در ادامه دیدارها و رایزنی های دیپلماتیک خود در بانجول پایتخت گامبیا و در حاشیه 
اجلاس سران سازمان همکاری اسلامی، با خانم رتنو مارسودی وزیر امور خارجه اندونزی دیدار و گفت وگو کرد.امیرعبداللهیان با ابراز خرسندی از 
دیدار مجدد با همتای اندونزیایی خود، به جدی تر شدن تلاش ها برای توقف جنگ در غزه اشاره و ابراز امیدواری کرد که با اتخاذ مواضع منسجم 
و هماهنگ کشورهای اسلامی به خصوص در اجلاس بانجول، رژیم صهیونیستی دست از نسل کشی و کشتار زنان و کودکان بردارد و تلاش های 
جمعی منجر به احقاق حقوق ملت فلسطین شود.امیرعبداللهیان در بخش دیگری از این ملاقات، با اشاره به سفر مهم رئیس جمهور کشورمان 
به اندونزی، تاکید کرد: توافق های این سفر مورد توجه و پیگیری جدی ماست و در مسیر پیگیری اجرای اسناد پیشرفت های خوبی را مشاهده 
می کنیم، اما در خصوص برخی بخش ها باید تلاش بیشتری را به عمل بیاوریم.خانم رتنو مارسودی وزیر خارجه اندونزی نیز با ابراز خرسندی از 
دیدارش با امیرعبداللهیان، ابراز امیدواری کرد با پیگیری توافق های صورت گرفته در ســفر رئیس جمهور کشورمان به جاکارتا، شاهد گسترش 
بیش از پیش روابط دو کشــور باشــیم.وزیر امور خارجه اندونزی با تاکید بر اهمیت موضوع فلسطین برای دولت و مردم این کشور، فلسطین را 

مهم ترین مســاله در دستور کار اجلاس سران 
اســلامی در بانجول توصیف کرد و با اشاره به 
ضرورت اعمال فشار بیشــتر بر اسرائیل برای 
توقف چرخه کشــتار این رژیــم در غزه، ابراز 
امیدواری کرد شــاهد اتخــاذ موضعی قوی در 
حمایت از مردم فلسطین در این اجلاس باشیم.

خانم مارســودی همچنین با تاکید بر اهمیت 
ثبات و امنیت در منطقه، بر اهمیت نقش ایران 
در کمک به صلح و ثبات پایدار در منطقه تاکید 
کرد و اهمیت تمرکز بر تجاوزهای اسرائیل در 
غزه را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: بدون 
تحول در حل و فصل مســاله فلسطین به نفع 
مردم فلســطین، تغییر در وضعیت روابط بین 
کشورهای اسلامی و اسرائیل در راستای منافع 

جهان اسلام نیست.

سخنگوی ستاد انتخابات کشور از برگزاری شبیه سازی انتخابات الکترونیک در هفته آینده در استان تهران خبر داد.به گزارش خبرگزاری 
مهر، محسن اسلامی با اشاره به برگزاری دور دوم انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، گفت: این انتخابات در ۲۲ حوزه، 
۱۵ استان، ۴۷ فرمانداری و ۸۱ بخشداری برگزار می شود و ۹۰ نامزد برای ۴۵ کرسی باقی مانده مجلس با یکدیگر رقابت می کنند.وی 
با بیان اینکه بازه زمانی تبلیغات داوطلبان از ساعت صفر ۱۳ اردیبهشت آغاز شده و در ساعت ۸ صبح روز ۲۰ اردیبهشت تمام می شود، 
افزود: به ســتادهای انتخابات اســتان ها تاکید کرده ایم که میادین شهری برای تبلیغات آماده شوند، فضای مجازی هم برای تبلیغات 
فراهم شده است. دستورالعملی برای تبلیغات در نظر گرفته شده که مبنای کار تبلیغات است.سخنگوی ستاد انتخابات کشور با اشاره به 
برگزاری دو مانور انتخاباتی، گفت: مانور شبیه سازی شعب اخذ رأی و راه اندازی شعب و تست دستگاه های احراز هویت و صندوق های 
رأی برگزار شده و اشکالات و نواقص احتمالی مورد بررسی قرار گرفته است. این مانورها با حضور اعضای هیئت های نظارت و ناظران شورای نگهبان برگزار شده است. روز یکشنبه هم در 

استان تهران صندوق های الکترونیکی را زیر بار می بریم و شبیه سازی انتخابات الکترونیک را اجرا می کنیم.

 

سفر  تهران  به  رتبه  عالی  هیأتی  با  عراق  کردستان  اقلیم  رییس 
بارزانی  مصطفی  ادریس  نچیروان  مهر،  خبرنگار  گزارش  می کند.به 
سفر  تهران  به  رتبه  عالی  هیأتی  با  عراق  کردستان  اقلیم  رییس 
به سه سال  نزدیک  از  بعد  بارزانی  این گزارش سفر  می کند.بر اساس 
صورت می گیرد و طی آن با مقامات عالی رتبه از جمله رهبر انقلاب، 

اسلامی دیدار خواهد کرد. رئیس مجلس شورای  و  رییس جمهور 

اسلامی تشریح کرد؛

آخرین وضعیت شبیه سازی انتخابات الکترونیک در تهران
پس از سه سال؛

بارزانی به تهران سفر 
می کند
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گزیده خبر

معاون وزیر نیرو:

امسال خاموشی نداریم

معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی گفت: با توجه به اقدامات و برنامه ریزی های صورت 
گرفته و با همکاری مشترکان صنعت برق امســال خاموشی نخواهیم نداشت.همایون 
حائری در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ به این سوال که آیا برای امسال پیش بینی برای 
وقوع خاموشی و انتشار جداول در این راستا شده است؟ گفت: با توجه به تدابیر در نظر 
گرفته شده پیش بینی برای خاموشی ها نداریم.  حائری ادامه داد: انشاالله با تلاش های 
صورت گرفته و مدیریت مصرف می توانیم تابستان را پشت سر بگذاریم.وی در خصوص 
میزان ناترازی برق در کشــور، اظهار کرد: ۲۰ هزار مگاپات ناترازی برق که اعلام شــده 
صحت ندارد.معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی افزود: نمی توان عدد دقیقی را اعلام 
کرد، چراکه ناترازی برق بستگی به مدیریت مصرف دارد.ناترازی برق به حدود ۱۱ هزار 
مگاوات می رســدبه تازگی مصطفی رجبی مشــهدی - مدیرعامل توانیر - درباره رقم 
ناترازی برق در تابستان سال جاری گفت: اگر مشارکت مردم نباشد ناترازی زیاد است؛ 
اما پیش بینی ما این است با پویش با انرژی و مشارکت مردم ناترازی به حداقل ممکن 
برســد.به گفته وی در ابتدای دولت رقم ناترازی حدود ۱۴ هزار مگاوات بود پیش بینی 
این است؛ امسال با اقداماتی که صورت می گیرد به حدود ۱۰ تا ۱۱ هزار مگاوات برسیم.

تعریف ۱۸۰ برنامه و شــروع پویش با انرژی برای گذر از تابستان احتمال خاموشی در 
کشــور را کمرنگ کرده است، اما انتظار می رود که مردم همکاری لازم را در این بخش 

داشته باشند تا تابستان امسال را بدون خاموشی پشت سر گذاشته شود.

فروش برق با نرخ های جذاب در بورس انرژیوزیر نیرو اعلام کرد
وزیر نیرو با اشاره به اینکه با اصلاح قوانین مالی صنعت برق، سرمایه 
گــذاری در حوزه تولید برق برای بخش خصوصی اقتصادی شــده 
اســت، گفت: نیروگاه های سراسر کشور می توانند برق تولیدی خود 
را با نرخ های جذاب در بورس انرژی به مشترکان به فروش برسانند.

به گزارش ایســنا، علی اکبر محرابیان در همایش سراسری مدیران 
نیروگاه های کشــور با اعلام این خبر که بــه زودی در بورس انرژی 
ســاز و کار جدیدی برای عرضه مستقیم برق نیروگاه ها به مصرف 
کنندگان از طریق بورس انرژی نیز ایجاد خواهد شــد، گفت: تمام 
تلاش ما این اســت که با جذاب کردن اقتصاد صنعت برق، ســاز و 
کاری ایجاد کنیم تا نیروگاه ها به صورت نقدی انرژی برق تولید شده 
خود را به مشترکان بفروشند و درآمد حاصل از آن را صرف توسعه 
فعالیت های خود کنند.محرابیان با اشــاره بــه تجربه موفق عرضه 
برق تجدیدپذیر در تابلوی ســبز بورس گفت: اجرای موفق تابلوی 
ســبز بورس که سبب شــد فعالیت نیروگاهی در بخش انرژی های 
تجدیدپذیــر برای بخش خصوصی جذاب و اقتصادی شــود، اثبات 
می کند که عرضــه برق نیروگاه های حرارتی نیــز در بورس انرژی 
می توانــد به افزایش جذابیت فعالیت بخش خصوصی در این بخش 
و حل مشــکل نقدینگی این صنعت کمک کنــد.وی در ارتباط با 
برنامه های جامع وزارت نیرو برای افزایش مشارکت مشترکان بخش 
خانگی در مدیریت بار مصرف برق نیز گفت: با یک روش هوشمندانه 
و با اختصاص پاداش صرفه جویی به مشــترکان میزان مصرف برق 
بخش خانگی به شکل معناداری نسبت به سال های گذشته کاهش 
یافــت و در واقع انرژی برق به جای اســتفاده نادرســت در بخش 
غیرمولد در بخش مولد مورد استفاده قرار گرفت.وزیر نیرو با تاکید بر 
مدیریت مصرف بخش خانگی با روش های هوشمند و خلاقانه اضافه 
کرد: با اینکه در بسیاری از کشورهای اروپایی با هدف کاهش مصرف 
برق، تعرفه ها تا ۷۰ سنت افزایش یافت، سیاست دولت سیزدهم در 
این حوزه افزایش حداکثری مشــارکت مشترکاندر صرفه جویی  با 
اجرای طرح های متنوع مدیریت مصرف بود.محرابیان اظهار کرد: بار 
اصلی وظایف صنعت برق کشور بر عهده بخش نیروگاهی است و بر 
همین اســاس لازم بود در قالب همایشی سراسری آخرین اقدامات 
و برنامه های تولید برق نیروگاهی مورد بررسی و ارزیابی قرار بگیرد.

وی در ادامه به توسعه سریع کشور در طول دهه های گذشته اشاره 
کرد و افزود: در دهه های گذشــته با توجه به رشــد خوب کشور در 
بخش های مختلف به ویژه بخش صنعت، تقاضا برای مصرف برق به 

شدت افزایش یافت و همین روند توسعه ای باعث شد میان تولید و 
مصرف برق کشور فاصله معناداری ایجاد شود.محرابیان اضافه کرد: 
اقتصاد کشــور به صورت کلی بر پایه انرژی طرح ریزی شده است و 
در دهه های گذشته صنایع انرژی بر فراوانی مانند سیمان، آلومینیوم، 
فولاد، مس و در کنار آن بخش خانگی و تجاری رشــد قابل توجهی 
داشــتند که نتیجه همه این اتفاقات افزایش بسیار زیاد نیاز مصرف 
برق در کشــور بود.وزیر نیرو با اشــاره به روندهای متفاوت افزایش 
ظرفیت تولید نیروگاهی برق کشور در دولت های گذشته بیان کرد: 
در دولت های هفتم و هشتم ۶۰ درصد، در دولت های نهم و دهم ۶۸ 
درصد و در دولت های یازدهم و دوازدهم تنها ۲۳ درصد به ظرفیت 
تولید برق کشور نســبت به ابتدای هر دولت افزوده شد.وی با بیان 
اینکه عملکرد ضعیف دولت گذشــته در توسعه ظرفیت نیروگاهی 
ســبب شد تا دولت سیزدهم در ابتدای شروع به کار خود با ناترازی 
زیادی در صنعت برق رو به رو باشــد، اظهار کرد: در ابتدای فعالیت 
باید دو اقدام اساسی یعنی جبران ناترازی پیش آمده و مدیریت بار 
مصرف برق را در دســتور کار قرار می گرفت.افزایش بیش از ۸۵۰۰ 
مگاواتی ظرفیت تولید برق کشوروزیر نیرو در ادامه سخنان خود با 
اشــاره به برنامه تقدیمی به مجلس شورای اسلامی گفت: با اتکا به 
توان داخلی و ظرفیت نیروگاهی کشــور از ابتدای دولت ســیزدهم 

تاکنون بیش از ۸۵۰۰ مگاوات به ظرفیت تولید برق کشــور افزوده 
شده است که برای تحقق این مهم از اقدامات متفاوتی مانند ارتقای 
بازدهی نیروگاه ها، احداث نیروگاه جدید در بخش های تجدیدپذیر، 
حرارتی و برقابی اســتفاده شد.وی با بیان اینکه اینکه در کنار اقدام 
بــرای افزایش ظرفیــت تولید برق، در بخش مصــرف نیز اقدامات 
گسترده ای در دســتور کار قرار گرفت، توضیح داد: سیاست وزارت 
نیرو تامین برق برای همه بخش ها مبتنی بر نظام مصرف اســت و 
در همین راستا در دولت سیزدهم تلاش بر این است تا صنعت برق 
به صورت اقتصادی اداره شود.محرابیان با تاکید بر اینکه در دو سال 
گذشــته برق مورد نیاز بخش خانگی به صورت ۱۰۰ درصد تامین 
شــد، افزود: در بخش صنعت نیز در چهار ماهه گرم ســال ۱۴۰۲ 
نســبت به مدت مشابه ســال ۱۴۰۰ معادل ۲۵ درصد انرژی برق 
بیشتری برای این بخش تامین شد و در همین بازه زمانی برای اولین 
بار میزان تامین برق صنایع از بخش خانگی پیشی گرفت.مهم ترین 
دلیل ناترازی انرژی برق در کشور بی توجهی به اقتصاد انرژی است

وزیر نیرو رابطه اضافه کرد: تامین برق کافی برای بخش های مختلف 
در تابستان ســال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۰ در حالی رقم خورد 
که در تابستان ۱۴۰۰ خاموشی های گسترده در کشور اتفاق افتاد و 
نیز تابستان سال گذشته بر اساس منابع معتبر جهانی گرم ترین سال 

کره زمین در طول تاریخ معرفی شــد.محرابیان در بخش دیگری از 
سخنان خود با اشاره به اینکه مهم ترین دلیل ناترازی انرژی برق در 
کشور بی توجهی به اقتصاد انرژی است، بیان کرد: در طول دهه های 
گذشته حلقه های مصرفی انرژی با ســرمایه گذاری های ویژه رشد 
زیادی پیدا کرده اند، اما در این بین در بخش نیروگاهی کشور که در 
واقع محرک بخش های مختلف صنعت اســت، سرمایه گذاری کافی 
صورت نگرفته است.وی با تاکید بر لزوم اصلاح اقتصاد صنعت برق با 
هدف رفع ناترازی ها گفت: سرمایه گذاری در بخش نیروگاهی باید به 
شیوه ای دنبال شود که فعالیت در این عرصه برای بخش خصوصی 
از جذابیت کافی برخوردار باشــد.محرابیان توضیح داد: نیروگاه های 
بخش خصوصی که در دو ســال گذشــته مجوز گرفته اند بر اساس 
قوانین جدید فعالیت خود را پیگیری می کنند و با توجه به نرخ های 
جذابی که مبتنی بر قانــون برای مصرف بیش از الگوی بخش های 
مختلف در نظر گرفته شــده اســت، نیروگاه ها می توانند برخلاف 
گذشته در این صنعت کسب سود داشته باشند.وی همچنین به آغاز 
معاملات بورس انرژی با حضور شرکت های توزیع برق اشاره کرد و 
افزود: در حال حاضر نیروگاه ها می توانند با عرضه برق تولیدی خود 
در بورس به شرکت های توزیع و مشترکان بالای یک مگاوات، پول 
حاصل از فروش را به صورت نقدی دریافت کنند.اجرای ۱۸۰ برنامه 
راهبردی برای عبور موفق از اوج بار سال ۱۴۰۳محرابیان با اشاره به 
اینکه در ســال ۱۴۰۱ برای عبور موفق از اوج بار مصرف برق ۱۰۰ 
اقدام، برای عبور موفق از اوج بار مصرف برق، سال گذشته ۱۴۰ اقدام 
و برای ســال جاری نیز ۱۸۰ اقدام در نظر گرفته شده است، اضافه 
کرد: در سال جاری علاوه بر تکرار پاداش صرفه جویی سال گذشته 
برای مشــترکان کم مصرف، همچنین در قالب یک کمپین جامع 
و با هدف مشــارکت حداکثری مردم در طرح های مدیریت مصرف 
بــرق، تعداد ۸۰ میلیون جایزه ویژه برای مشــترکان در نظر گرفته 
شــده است که شامل مواردی مانند ۶۰۰ دستگاه خودرو، ده ها هزار 
لوازم خانگی کم مصرف، ده ها هزار دستگاه های هوشمند و... است.

وی با تاکید بر اینکه منظور از مشارکت مردم در طرح های مدیریت 
مصرف برق به هیچ وجه به معنای کاهش ســطح رفاه مردم نیست، 
گفت: مشــترکان می توانند با خاموش کردن لوازم پرمصرف و مازاد 
خود مانند کولرهای گازی اضافی در مناطق گرمســیری در لیست 
مشــترکان کم مصرف قرار بگیرند و مشمول جوایز ارزنده کمپین 

سال جاری شوند.

تکلیف نامعلوم عرضه 
خودروهای وارداتی!

در حالــی هفته گذشــته، رئیس ســازمان توســعه  تجــارت از عرضه اولین 
خودروهای برقی از فردا )یکشــنبه ۱۶ اردیبهشــت مــاه( خبر داد که طبق 
شنیده ها، مدیر ســامانه یکپارچه خودروها عنوان کرد که عرضه  خودروهای 
وارداتی برای ثبت نامی های قبلی اســت؛ بنابراین هنوز هیچ چیز مشــخصی 
در این زمینه وجود ندارد و ســایت ســامانه در حال به روزرســانی است.به 
گزارش ایسنا، سه شــنبه هفته گذشته )۱۱ اردیبهشــت ماه( بود که رئیس 
سازمان توســعه  تجارت از عرضه  خودروهای وارداتی و برقی از روز یکشنبه 
)۱۶ اردیبهشــت ماه( در ســامانه یکپارچه فروش خودروهای وارداتی خبر 
داد. به گفته  ضیغمی، طبق سیاســت گذاری و برنامه ریزی های صورت گرفته 
تصمیم بر این شــده اســت که ســامانه فروش خودروهای وارداتی از  ۱۶ 
اردیبهشــت ماه فعال و خودروهــای برقی و وارداتی نیز عرضه شــوند.  به  
دنبــال این موضوع، ایســنا موضوع را از مدیر ســامانه یکپارچه خودروهای 
وارداتــی مــورد پیگیری قرار داد؛ بر اســاس ایــن پیگیری مدیر ســامانه 
یکپارچــه خودروها اعلام کرد که هنوز اطلاعات به صورت دقیق در دســت 
نیســت و جلســات پیرامون این موضوع ادامه دارد.اما شنیده ها حاکی از آن 
است که این مقام مســئول در روز گذشته در مصاحبه ای اعلام کرده است: 
عرضه خودروهای وارداتی در روز یکشــنبه مختص ثبت نام کنندگان قبلی  ' '
ایسنا، چندین نوبت  ' اســت و فعلا برنامه ای برای ثبت نام جدید وجود ندارد.'
دیگــر نیز این موضــوع را مورد پیگیری قرار داد، اما هنوز پاســخی در این 
خصوص دریافت نشــده است؛ ضمن اینکه ســایت سامانه عرضه  خودروهای 
وارداتی نیز در حال به روزرســانی اســت و اگر قرار باشــد از فردا عرضه ای 

صورت بگیرد، هنوز اطلاعیه ای از این عرضه اطلاع رســانی نشده است.

مدیر عامل سازمان آب و برق خوزستان عنوان کرد

انتقال آب از سد دز به 
سد کرخه در بارندگی 

اخیر
ایسنا/خوزستان مدیر عامل سازمان آب و برق خوزستان افزایش ظرفیت سدهای استان 
در سامانه بارشی اخیر را نتیجه مدیریت تخصصی عنوان کرد و گفت: انتقال آب از سد 
دز به ســد کرخه یک اقدام ارزشمند است.عباس صدریان فر امروز ۱۵ اردیبهشت ماه 
در خصوص مدیریت بارش های روزهای پنج شنبه و جمعه در استان، اظهار کرد: استان 
خوزستان و حوضه های بالادستی منتهی به آن در دو روز گذشته تحت تاثیر دو سامانه 
قوی بارشــی قرار گرفت.وی افزود: این سامانه از ۱۰ روز پیش و پس از هشدار سازمان 
هواشناســی و کارشناسان سازمان آب و برق خوزســتان و وزارت نیرو، تحت رصد قرار 
گرفت و جلسات متعدد و شبانه روزی در این خصوص برگزار شد.صدریان فر با اشاره به 
اینکه مدیریت این بارش ها به دلیل شــرایط زمانی و مکانی دشوار است، عنوان کرد: در 
فصل بهار که روزهای منتهی به آبگیری  نهایی سدها است، تصمیم گیری برای ذخیره یا 
رهاســازی دشوار است چرا که سامانه های بارشی در این فصل از سال به شدت شرایط 
متغیری دارند و بارها تقویت و تضعیف می شــوند و با عدم قطعیت بسیار زیادی مواجه 
هســتیم.وی ادامه داد: پس از جلسات متعدد و کارشناسی های تخصصی به این نتیجه 
رسیدیم برای مدیریت ســامانه بارشی خصوصا در حوضه دز، پیش از آغاز بارش ها ۶۵ 
میلیون متر مکعب آب را از سد دز تخلیه کرده تا ظرفیت کافی برای این سامانه بارشی 
ایجاد کنیم.مدیر عامل ســازمان آب و برق خوزســتان با اشاره به اینکه بارش ها از نظر 
مکانی هم در بالادســت و هم در پایین دست سدها رخ داد، خاطرنشان کرد: در جریان 
این سامانه بارشی هم روان آب در پایین دست و هم سیلاب در بالا دست داشتیم و باید 
به گونه ای رهاسازی آب را از سد دز انجام می دادیم که همپوشانی با پیک سیلاب پایین 
دســت نداشته باشد و آســیبی متوجه مردم و مزارع و منازل نشود.صدریان فر افزود: با 
تدابیر تخصصی و اصولی که در مدیریت این سامانه بارشی اتخاذ شد و با پیش بینی ایجاد 
ظرفیت ذخیره ســازی پیش از بارش ها، توانستیم خروجی سد را به ۱۸۰ متر مکعب بر 
ثانیه کاهش دهیم و دبی ایجاد شده در پایین دست را به گونه ای مدیریت کنیم که برای 
مردم مشــکلاتی ایجاد نشود.وی با اشاره به اینکه در دو روز گذشته ۲۵۴ میلییون متر 
مکعب آب به ذخایر سدهای استان افزوده شد، بیان کرد: ۸۱ درصد کل ذخایر سدهای 
اســتان آبگیری شــده اســت که به تفکیک در زنجیره کارون ۹۲ درصد، سد دز ۱۰۰ 
درصد، ســد مارون ۸۴ درصد و سد کرخه ۴۷ درصد ذخیره سازی صورت گرفته است.

صدریان فر با تاکید بر اینکه با برنامه ریزی صحیح توانستیم از این موهبت الهی به بهترین 
نحو اســتفاده کنیم، عنوان کرد: از طریق کانال هایی که در سال های پیش ایجاد شده 
بود توانســتیم حدود ۷۰ متر مکعب بر ثانیه آب را از سد دز به سد کرخه انتقال دهیم 
و با مسدود کردن کامل خروجی سد کرخه موجب افزایش آبگیری در این سد و تامین 

دبی مورد نیاز پایین دست کرخه و هور العظیم شد که اقدامی قابل تامل و مهم است.

ایسنا/گیلان رهاسازی آب سد سفیدرود و آب گذاری کانال های 
آبیاری کشــاورزی گیلان امروز )یکشنبه( ۱۶ اردیبهشت ماه 
با حضور و دســتور استاندار آغاز شد.اسدالله عباسی امروز، ۱۶ 
اردیبهشت ماه با حضور در شهر رودبار، از سد سفیدرود بازدید 
و بر چگونگی اجرای رهاســازی آب این ســد همزمان با آغاز 
فصل زراعی نظارت و دستوراتی را صادر کرد.استاندار گیلان در 
این بازدید در جریان آخرین وضعیت آب ذخیره شده در پشت 
سد سفیدرود قرار گرفت و بر رعایت کامل تقویم زراعی  توسط 
شــالیکاران و اجرای کامل مصوبات ستاد مدیریت آب تاکید 
کرد.وی در حاشیه رهاسازی آب سد سفیدرود در گفت وگو با 
خبرنگاران، گفت: در حال حاضر حجم ذخیره آب پشــت سد 

حدود ۷۰۲ میلیون مترمکعب است که پارسال در همین مقطع 
زمانی حدود ۷۲۰ میلیون متر مکعب بوده است.عباسی افزود: 
سال گذشته بارش های خوبی داشــتیم و با همکاری مردم و 
تعامل و هماهنگی آنها با مدیران و عمل براساس تقویم زراعی، 
آب کشاورزی را مدیریت کردند.آب سد سفیدرود رهاسازی شد

وی خاطرنشــان کرد: امســال نیز تمهیــدات لازم را فراهم و 
اعلام کردیم سردهنه ها و نهرها و چاه ها را آماده کنند؛ ضمن 
اینکه انتظار می رود کشاورزان نیز همچون پارسال نوبت بندی 
آب را رعایت و به مســئولان اعتماد و با آنها همکاری کنند و 
براساس تقویم زراعی کشت و کار خود را پیش ببرند.استاندار 
گیلان با بیان اینکه حدود ۱۷۲ هزار هکتار از اراضی شالیزاری 

اســتان به طور مستقیم از سد ســفیدرود مشروب می شوند، 
اظهار کرد: امســال نیز اهتمام بر آن است همچون پارسال با 
همکاری کشاورزان از منابع آبی موجود در استان استفاده بهینه 
کرده و آنها را به زمین های کشــاورزی برسانیم.وی با قدردانی 
از زحمات کشاورزان و دســت اندرکارانی که در عرصه تولید 
فعالیت می کنند، تصریح کرد: از کشاورزان حمایت می کنیم و 
بر همین اساس قیمت ها امسال خیلی بهتر از پارسال خواهد 
بود و مشکلاتی که در سال گذشته داشتند، برطرف شده است.

نماینده عالی دولت در گیلان خاطرنشان کرد: امسال با همدلی 
و همکاری برای تولید بیشتر محصول اهتمام داریم و امید است 

سال زراعی پر خیر و برکتی داشته باشیم.

طالبان ســرگرم همکاری با قزاقستان و ترکمنســتان برای ایجاد یک مرکز منطقه ای تجارت انرژی است که فروش 
نفت از روسیه به جنوب آسیا را تسهیل می کند.به گزارش ایسنا، نمایندگان افغانستان، قزاقستان و ترکمنستان اخیرا 
در کابل، درباره ایده ایجاد یک هاب انرژی و لجستیک در ولایت هرات در غرب افغانستان، گفتگو کرده اند.نورالدین 
عزیزی، وزیر بازرگانی موقت طالبان به رویترز گفت: این سه کشور قصد دارند در این هاب سرمایه گذاری کنند که 
انتظار می رود هاب فروش نفت روسیه به کشورهای جنوب آسیا از جمله پاکستان باشد.این مقام طالبان اظهار کرد: بر 
اساس گفتگوهای ما، قرار است یک مرکز لجستیکی در ولایت هرات ایجاد شود که می تواند شمال را به جنوب آسیا 
متصل کند.عزیزی به رویترز گفت: پس از نشستهای سه جانبه هفته گذشته در افغانستان، تیمهای فنی از افغانستان، 
ترکمنســتان و قزاقســتان ظرف دو ماه آینده، پیش نویس توافق نامه ای را تهیه خواهند کرد که برنامه های رسمی 

برای هاب جدید انرژی را مشخص می کند.

میز مشــاوره حقوقی هفته سوم اردیبهشت ماه جاری، فردا از ســوی اداره کل سرمایه گذاری و بومی سازی فناوری 
پارک فناوری پردیس برگزار می شود.به گزارش ایسنا، مشاوره این دوره از میز مشاوره حقوقی بر عهده دکتر طالبی، 
دانش آموخته رشــته حقوق اقتصادی از دانشگاه شهید بهشتی و مشاور حقوقی و مدیر امور قراردادهای بیش از ۱۰ 
شرکت و هولدینگ است.شرکت های اراضی و استیجاری، مراکز رشد، کوآپ و استارتاپ های مستقر در کارخانه های 
نوآوری آزادی و های وی از مخاطبین این دوره محسوب می شوند.این نوبت میز مشاوره حقوقی پارک فناوری پردیس 
روز ۱۶ اردیبهشــت ماه جاری در دفتر مجتمع حل اختلاف ویژه شــرکت های دانش بنیان و نخبگان )طبقه فوقانی 
مجتمع خدمات رفاهی( برگزار می شود.به نقل از پارک فناوری پردیس، علاقه مندان می توانند جهت ثبت نام و کسب 

اطلاعات بیشتر با شماره ۷۶۲۵۰۰۳۳ تماس بگیرند.

برگزاری میز مشاوره حقوقی هفته سوم مذاکرات طالبان برای صادرات نفت روسیه
اردیبهشت از سوی پارک فناوری پردیس

۱۶ اردیبهشت ماه و با حضور استاندار گیلان؛

آب سد سفیدرود رهاسازی شد
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عضو هیات علمی دانشــگاه شــهید بهشتی با اشــاره به اهمیت 
تحقیقات در جنوبگان گفت: بر اساس گزارش سازمان همکاری های 
بین المللی جنوبگان، هزینه متوســط احداث یــک پایگاه میدانی 
حدود ۱۰۰ هزار دلار اســت. اما بررســی ها از اقدامات کشورهای 
دیگر نشان می دهد احداث و نگهداری چنین پایگاهی تا سالی ۱۰ 
میلیون دلار هزینه دارد.به گزارش ایسنا، دکتر محمدرضا شکری، 
عضو هیات علمی دانشــگاه شهید بهشتی و اولین پژوهشگر ایرانی 
حاضر در جنوبگان در نشســت علمی و تخصصی تبیین ظرفیت ها 
و راهبردهای تحقیقاتی در جنوبگان با اشاره به سفر ۲۵ سال قبل 
به جنوبگان در قالب ماموریــت تحقیقاتی و برخی از خصوصیات 
اقلیمی و جغرافیایی این منطقه، اظهار کرد: تنها ۲ درصد از حاشیه 
قــاره جنوبگان و به مدت ۲ ماه در تابســتان از بــرف و یخ خالی 
اســت و اکثر ایســتگاه های تحقیقاتی در همین منطقه که به نام 
»واحه« مشــهورند، ساخته شــده اند. قاره جنوبگان هم ۳ بخش 
شــرقی، غربی و شبه جزیره ای دارد.وی با اشاره به ویژگی های این 
منطقــه گفت: کمترین دمای ثبت شــده در جهان ۸۹ درجه زیر 
صفر بوده که در ســال ۱۹۸۳ در منطقه وستوک متعلق به روسیه 
ثبت شــده اســت. دمای هوا در واحه ها طی تابستان و فقط برای 
یک یا دو ســاعت به بالای صفر می رسد.این استاد دانشگاه شهید 
بهشتی ادامه داد: مشــکل اصلی سوزبرف هایی است که با سرعت 
۳۰۰ کیلومتر در ساعت در این منطقه می وزد و برای پژوهشگران 
مشکل ایجاد می کند. کلاهک های یخی نیز در سال تا ۱۰۰۰ متر 
جابه جا می شوند، دانشمندان معمولا این حرکت را ثبت می کنند و 
در سال های اخیر نیز به دلیل تغییرات اقلیم حرکت این کلاهک ها 
بیشتر شده است.وی در مورد محل پایگاه های مستقر در جنوبگان، 
توضیح داد: پایگاه ها روی سرزمین های عاری از یخ احداث شده اند 
و چند ایستگاه در سال های اولیه روی سپر یخی ساخته شده اند که 
معمولا با خطر تخریب روبرو هســتند، مانند پایگاه هندوستان که 
در ســال ۱۹۸۵ تاسیس و ۵ سال بعد تخریب شد. یخ های دریایی 
جنوبگان نیز معمولا مشکلی برای حرکت کشتی ها هستند و جبهه 
یخی جنوبگان مرتب توســط شناورهای تحقیقاتی پایش می شود.
وی همچنین در مورد تنوع زیستی در این منطقه، گفت: ۱۹ گونه 
پرنده، ۱۴ گونه نهنگ اقیانوس جنوبی، ۶ گونه فک، ۷ گونه پنگوئن 
و میگوی کریل نیز وجود دارند.شکری با اشاره به اهمیت پژوهش 
در منطقه جنوبگان، اظهار کرد: این منطقه آزمایشگاه طبیعی است، 
نقش مهمی در تعادل اقلیــم و جریانات اقیانوس های جهان دارد، 
چالش های حقوقی و خاصی برای حضور در این منطقه وجود دارد و 
کشورهای مختلف ادعای مالکیت در این منطقه را دارند که موجب 
تعارض و رقابت شده، همچنین تحقیق در این منطقه به فهم بهتر 
از محیط زیست منجر می شود.وی با اشاره به وجود معادن مختلف 
در این منطقه، گفت: زغال سنگ، هیدروکربن، سنگ آهن، پلاتین، 
مس، کــروم و اورانیوم در این منطقه وجــود دارند، ولی به دلیل 
شــرایط آب و هوایی، دسترسی محدود و حفاظت قانونی استخراج 
معادن مشکل دارد و پروتکل حفاظت از محیط زیست نیز فعالیت 
معدنکاری را در این منطقه ممنوع کرده است.شکری به تاریخچه 
کشف جنوبگان توسط یک گروه نروژی در سال ۱۹۱۱ اشاره کرد 
و گفت: محقق نروژی روالد اماندســن در سال ۱۹۱۱ و بعد گروه 
انگلیسی اسکات در سال ۱۹۱۲ به این منطقه رفتند. امروزه نیز ۷۵ 
ایستگاه شامل ۴۵ ایستگاه دائم و ۳۰ ایستگاه فصلی تحقیقاتی در 
این منطقه وجود دارد؛ در حالی که در سال ۲۰۰۶ تنها ۴۰ ایستگاه 
وجود داشــت.به گفته وی، قدیمی ترین ایستگاه در این منطقه در 
ســال ۱۹۰۳ تاسیس شده اســت، آمریکا در سال ۱۹۵۷ و روسیه 
در ســال ۱۹۵۸ پایگاهی در این منطقه تاسیس کردند.عضو هیات 
علمی دانشــگاه شهید بهشتی فرصت های پژوهشی در این منطقه 
را برشــمرد و گفت: فرصت های پژوهشی شــامل بررسی تاثیرات 
اقلیمی بر منابع آب شــیرین، شناسایی و استخراج منابع معدنی، 
همکاری های بین المللی و افزایش ســطح آگاهی و توسعه دانش و 
فناوری است .وی به هزینه تاسیس ایستگاه در این منطقه پرداخت 
و گفت: این موضوع به موقت یا دائم بودن ایستگاه، هدف آن و تعداد 
محققانی که قرار است در آن مستقر شوند، بستگی دارد. بر اساس 
گزارش سازمان همکاری های بین المللی جنوبگان، هزینه متوسط 
احداث یک پایگاه میدانی حدود ۱۰۰ هزار دلار است. اما بررسی ها 
از اقدامات کشورهای دیگر نشان می دهد احداث و نگهداری چنین 

پایگاهی تا سالی ۱۰ میلیون دلار هزینه دارد.

پیشنهاد محققان برای 
حضور در قطب

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

آب روشنی زندگی!

الدزمبیل تورنادو سال 1966

هرچند پیشــینهٔ استفاده از انتقال قدرت محرک جلو در خودروسازی آمریکا به دههٔ ۳۰ بازمی گشت اما زمان معرفی الدزمبیل 
تورنادو هنوز هم تازگی داشت خصوصاً که حالا در کنار پیشرانهٔ ۷ لیتری V۸ قرار گرفته بود. این ترکیب، عجیب و حتی شاید 
ترسناک به نظر می رسید اما تورنادو که در ابتدا خودروی بحث برانگیزی بود، به پیشگام خودروهای محرک جلوی آمریکایی تبدیل 
شــد تا جایی که ظرف یک دهه بعد این نوع انتقال قدرت در بین خودروهای بزرگ آمریکایی بسیار رواج پیدا کرد. اولدزموبیل 
تورنادو )Oldsmobile Toronado( خودرویی اســت که در ســال های ۱۹۶۶ تا ۱۹۹۲در لنســینگ و ایالات متحده آمریکا تولید 

شده است. طراحی آن خودروهای موتور جلو-محور جلو بوده است.

دی بروینه هم تیمی رونالدو در النصر
طبق اعلام روزنامه عربستانی، دی بروینه بعد از رفع مصدومیتش راهی النصر خواهد شد تا با کریستیانو رونالدو همبازی شود. به گزارش ایسنا و به نقل از 
سعودی اسپورت، به نظر می رسد حضور بازیکنان بزرگ در لیگ عربستان ادامه خواهد داشت و این لیگ همچنان مقصد ستارگان سرشناس فوتبال جهان 
خواهد بود. کوین دی بروینه یکی دیگر از بازیکنان بزرگ و سرشناســی اســت که مورد توجه تیم های عربســتانی قرار گرفته است. النصر سخت به دنبال 
جذب این فوق ستاره بلژیکی است که در منچسترسیتی بازی می کند. شبکه فوتبال انسایدر اعلام کرد باشگاه النصر خود را آماده ارائه پیشنهادی نجومی 
و وسوسه برانگیز به دی بروینه می کند و به احتمال خیلی زیاد این بازیکن را جذب کند. دی بروینه تا تابستان ۲۰۲۵ با منچسترسیتی قرارداد دارد. او در 
ابتدای فصل جاری در لیگ جزیره مصدوم شد و هنوز به شرایطی بازی نرسیده است.این فوق ستاره بلژیکی از بهترین بازیکنان سیتی در سال های اخیر 
بوده است. او تنها بازیکنی است که قبل از آمدن گواردیولا در سیتی حضور داشته و اکنون هم در این تیم بازی می کند. دی بروینه فصل قبل توانست با 
منچسترسیتی قهرمانی در سه گانه را به دست آورد. او هم تمام افتخارات را با سیتیزن ها به دست آورده و شاید همین موضوع باعث شود که او از این تیم 

جدا و در سال های پایانی فوتبالش راهی لیگ عربستان شود.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب مستأجر
کتاب مســتأجر بــا عنــوان اصلــی Le Locataire نام 
رمانی طنز، سورئال، ســیاه و صد البته تکان دهنده از 
نویسنده فرانسوی، رولان توپور می باشد. کتاب درباره 
مرد جوانی به نام »ترلکوفســکی« اســت که به دنبال 
آپارتمان جدیدی برای سکونت می گردد ولی هنگامی 
که کمی از ســکونتش در آپارتمــان می گذرد، متوجه 
اتفاقاتی مشکوک و رفتارهای عجیب و غریب از سوی 
همسایگانش می شود تا این که فکر می کند همسایگان 
در حــال پی ریزی توطئه ای علیه جان او هســتند. روا 
اســت اگر بخواهیم به طنز بودن داستان شک کنیم، 
اما جای هیچ شــکی در سیاه و تکان دهنده بودن رمان 
نیســت. با آن پایان عجیبش که آدمی را در تعلیق نگه 
می دارد، همانند دیگر آثار »گروتسِک« که مخاطب را 
میان »خندیدن« و »وحشــت کردن« و یا میان »مضحک بودن« و »ســیاه بودن محتوا« معلق نگه 
می دارد. این رمان برای اولین بار در ســال ۱۹۶۴در فرانســه چاپ شد. رولان توپور برای بیان عقاید 
و انتقادهای بی رحمانه اش، تنها به نوشــتن رمان اکتفا نکرد و علاوه بر نویســنده بدبین فرانســوی 
که »هرچند کنترل مغزش را داشــت، اما دســت هایش در اختیار اهریمن بود« به عنوان تصویرگر، 
کاریکاتوریســت و نقاش فرانسوی نیز شناخته می شود. رولان توپور سراجام در ۵۹ سالگی و پس از 
چند روز بیهوشی درگذشت ولی »ترلکوفسکی« )شخصیت اصلی کتاب مستأجر( تا به الان مشغول 
مرگ و متولد شــدن مکرر خود است. داستان »مستأجر« حول محور »ترلکوفسکی« می گردد. مرد 
جوانی که در آستانه بیرون انداخته شدن از خانه اش است و به دنبال آپارتمان جدیدی می باشد. مردی 
که وقتی »آپارتمان« جدیدی را برای ســکونتش پیدا می کند، به مذاکره با »موسیو زی« – صاحب 

خانه – می پردازد و مسیو زی شرایط بسیار سخت اجاره دادن آپارتمانش را برای او ذکر می کند:

بیلی وایلدر
بیلی وایلدر  ) ۱۹۰۶ –۲۰۰۲( کارگردان، فیلم نامه 
نویس و روزنامه نگار بوده است. او در طول فعالیت 
سینمایی خود که از دهه ی سی میلادی آغاز کرد، 
۶۰ فیلم را کارگردانی کرد. او یکی از رکوردداران 
جایزه ی اسکار است. وایلدر را یکی از مهم ترین 
کارگردانان عصر طلایی هالیوود می دانند. از مهم 
ترین ســاخته های وایلدر که محبوبیت بی اندازه 
ای در بین عموم مردم و صاحب نظران ســینما 
داشــته می توان از فیلم های آپارتمان، سانست 
بولوار، بعضی ها داغش را دوست دارند و شاهدی 
برای تعقیب نام برد. موفقیت عمدهٔ وایلدر پس از 
حضور او در هالیوود در ســال ۱۹۳۳ آغاز شــد و 
اولین اثر مهم او در سال ۱۹۳۹ با فیلم نیمه شب 
رقم خورد که برای اولین بار نامزد اســکار بهترین فیلم نامه شد. پس از آن، موفقیت های 
بعدی وی با فیلم نامه آثار پرفروشــی چون طلوع را متوقــف کن و آتیش پاره ادامه یافت 
و دو بار دیگر نامزد اســکار بهترین فیلم نامه شــد، اما همچنان در کسب آن ناموفق ماند. 
بیلی وایلدر در ساخت بیش از ۶۰ فیلم مشارکت داشت و ۲۷ فیلم را کارگردانی کرد. اما 
عمده شــهرت او بخاطر هفت شاهکارش: غرامت مضاعف، سانست بولوار، بعضی ها داغشو 
دوســت دارن، آپارتمان، شــاهدی برای تعقیب، تکخال در حفره و ایرما خوشگله است. 
وایلدر پس از اولین تجربه کارگردانی اش با فیلم بزرگ تر و کوچک تر، شهرت جهانی خود 
را با ســاخت فیلم غرامت مضاعف در ســال ۱۹۴۴ رقم زد که نامزد بهترین کارگردانی و 
بهترین فیلم نامه اســکار شد. دو ســال بعد، وایلدر با فیلم تعطیلات ازدست رفته توانست 
سرانجام جایزه اسکار بهترین کارگردانی و بهترین فیلم نامه را به دست آورد.این کارگردان 
و فیلم نامه نویس سرشــناس در سال ۱۹۵۱ با فیلم سانست بلوار، برندهٔ بهترین فیلم نامه 
شد، اما در کسب اسکار بهترین کارگردانی، ناکام ماند. وایلدر در ادامه با فیلم تک خال در 
حفره اگرچه به موفقیتی در گیشه نرسید، اما شهرت خود را افزایش داد و بار دیگر نامزد 

اسکار بهترین فیلم نامه شد.

فرهنگ

در همــه عرصه ها فعــال بود؛ هنرمنــدی که از هر 
انگشــتش به معنــای واقعــی یک هنــر می بارید. 
نویسنده ای قَدَر و بازیگری فوق العاده، صدای منحصر 
به فردش از اولین های دوبله کشورمان است. مرتضی 
احمدی، پیشکســوت هنرهای نمایشی سال هاست 
جــای خالی اش در هنر حس می شــود. او که متولد 
پاییــز بود، در آخرین روز پاییز ســال ۹۳ و همزمان 
با شــب یلدا برای همیشــه رفت.به گزارش ایســنا، 
امروز ـ ۱۰ آبان ماه ـ ســالروز تولد مرتضی احمدی، 
هنرمند پیشکسوت کشورمان است. تولد این هنرمند 
فقید بهانه ای شــد تا هنرش در کشورمان را بار دیگر 
مرور کنیم.زنده یاد احمدی ۹ سال پیش در سن ۹۰ 
سالگی از دنیا رفت. او آنقدر در همه هنرها قدر و جزو 
اولین ها بود کــه نمی دانیم با چه عنوانی بخوانیمش.

مرتضی احمدی در تئاتر، ســینما، تلویزیون، رادیو و 
دوبله یکی از بهترین ها بود.او یک سال قبل از درگذشتش، مهمان ایسنایی ها شد و از تجارب ۹۰ 
ساله اش گفت. با وجودی که اواخر عمرش به سختی راه می رفت اما با مهربانی دعوتمان را پذیرفت 
و قبول کرد که مهمانمان شود.گله هایش زیاد بود اما مهربان و در شرایط سخت تا پایان عمرش 
لبخند بر لب داشــت. حتی تصویر روی سنگ قبرش هم با خنده است. او پرسپولیسی متعصبی 
بود و می گفت تلویزیون را فقط به خاطر پخش مسابقات فوتبال و کُشتی  است که می بیند.از بین 
همه هنرهایی که رد پای مرتضی احمدی در آنها دیده می شود اما هنر پیش پرده خوانی و دوبله 
برایش چیز دیگری بود و خودش می گفت که پیش پرده خوانی برایش شــهرت زیادی آورد. او در 
خاطراتش بیان کرده بود که پیش پرده خوانی زمینه ای برای حضورش در رادیو و تئاتر بود. احمدی 
درباره علاقه اش به هنر دوبله برایمان خاطرات زیادی تعریف می کرد و می گفت از اولین دوبلورهای 

این مملکت است.

حتی عکس روی سنگ قبرش هم 
می خندد!
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